
 Szent Olvasót imádkoztunk, 
Máriához fohászkodtunk, 
Kérve kérjük Szűzanyánkat, 
Fogadja el hő imánkat. 

Szent Olvasót mikor mondtuk, 
Máriának füzért fontunk, 
Fonogattuk koszorúnkat,  
Rózsafüzér asszonyunknak. 

Szűz Mária, szívünkben vagy, 
Soha bennünk el ne hervadj! 
Nyílj ki bennünk ég virága, 
Tégy méltóvá mennyországra. 

                           (Sík Sándor) 

Mária rózsakoronája – a rózsafüzér 
A II. Vatikáni zsinat liturgikus reformja előtt sokan a rózsafüzért imádkozták a 
szentmise alatt. Talán helytelenül tették? Mielőtt erre határozottan igennel 
felelnénk, nézzünk egy kissé a gyakorlat értelmének mélyére. A legegyszerűbb, 
nyilvánvaló okot, miszerint a latin nyelvű szentmise szövegét igencsak kevesen 
értették, most hagyjuk figyelmen kívül. Azzal a téves közhellyel se foglalkozzunk, 
hogy a rózsafüzér csak semmittevő, unatkozó öregasszonyok imamalomszerű, 
gépiesen elhadart imádsága lehet. 

Mi is az a rózsafüzér tehát, amely a katolikus hívők századok óta 
legnépszerűbb imádsága?                                    ››    Folytatás a 3. oldalon  

 
„Ha nézem a világot, 

A világ visszanéz 
Azt mondom, összevisszaság 

Ő feleli teljes egész. 
 

Azt mondom, csupa valótlan, 
A semmiség ragyog, 

Ő feleli, nézz meg jobban, 
A valóság én vagyok.” 
                /Weöres Sándor/ 

 
Régóta tervezgettem, hogy összegyűjtöm azokat a gondolatokat, 
amelyek arról szólnak, hogy milyen hatással vannak a képek a 
gyermek lelki világának fejlődésére. Nem egyszerű feladat. A 
gyermekben minden érzékszervén átjövő élmény, információ 
nyomot hagy. (A felnőtt már tudatosabban tudja irányítani mi az, 
amit közel enged magához, és mi az, amit nem.)  
Minden, amit hall, amit lát, amiket érez (orrával, szájával, 
tapintásával) megmaradnak benne: szíve, agya „regisztrálja” 
azokat. Gondoljuk csak meg, hányszor tapasztaljuk, hogy egy illat, 
vagy kellemetlen szag felidéz bennünk élményeket. Erre mindenki 
tud példát mondani. Kicsit nehezebb utána gondolni, miket 
hallottunk gyerekkorunkban.           ›››   Folytatás a 2. oldalon  

 4 .  évfolyam 3 .  szám  2007. Október  

„Azért jöttem, hogy tüzet gyújtsak a 

földön.” (Lk 12,49) 

Sokan vannak, akik velem együtt 

megélték, átélték azt az időszakot, 

amikor a hatalom megpróbálta 

összemosni az igazat és a hamisat. 

Emlékezünk még arra a jelszóra – 

ravaszul valamilyen módon még a 

Szentírásból is vették -, hogy „aki 

nincs ellenünk, az velünk van”. Egy 

olyan világban, amikor hivatalos 

ideológiaként meghirdették az Isten-

tagadást, összemosódott minden. Nem 

lehetett tudni, hogy mi az igaz, és mi a 

hamis. Egy ilyen világban de jó lett 

volna, ha vannak prófétáink! Okulva a 

múltból, nagyon is ügyelnünk kell arra, 

hogy ne keverjük össze most a 

valóságot a látszattal, az igazat és a 

hamisat, és nagyon világosan tudnunk 

kell, hogy mi az, amit az Isten 

törvényei szerint Jézus megbízásából 

mindannyiunknak kötelességünk 

egyértelműen hirdetni.  

Mindenképpen szükség van arra, hogy 

az egyház világosan megfogalmazza 

tanítását a társadalommal 

kapcsolatban. Nagyon nagy szükség 

van arra, hogy az egyház képviselje az 

emberek ügyét. Minden embernek az 

ügyét, de különösen is az elesettekét, a 

kitaszítottakét.  

Furcsa világban élünk, amely 

kettészakadó világ, és egyre inkább 

növekszik azoknak a száma, akiket 

úgy lehet nevezni, hogy „leszakadók”, 

akik a peremre kerülnek. Óriási 

kihívás napjainkban az egyházak, de 

minden keresztény számára is, hogy 

törődjenek a leszakadókkal. Vajon 

megszólalunk-e a megfogant, de még 

meg nem született élet érdekében, a 

produktívnak, hasznosnak már nem 

mondható, de mégis értelmes életet élő 

– mert minden ember életének van 

értelme – öreg és beteg emberek 

érdekében?   

           ››   Folytatás a 2. oldalon 

 



András-kereszt   2. oldal 
                                                                                                                                                                                         

››  Ha nézem a világot  folytatás az 1. oldalról 

Nem minden mondat, szó, hang, zene vagy zaj 
marad meg bennünk. Talán a képeket, a 
látottakat tudjuk legkevésbé felidézni. 
Szemünket egész nap használjuk. Rengeteg 
képet, jelenetet, helyet, helyzetet lát a gyerek. 
Ezek nagy részét nem tudja értelmezni, 

megmagyarázni, csak a „szívébe” őrzi meg. Ezért olyan 
fontosak. 
A Tévé egyik nagy hibája, hogy teletömi a gyermek fejét 
képekkel, információkkal, és azok megülnek, 
összesűrűsödnek benne és általában mivel nem tudja 
azokat feldolgozni állandóan előjönnek, zavarják őt. Nem 
üres a szíve, az agya arra, hogy értékesebb dolgokat 
befogadjon. A túl sok látnivaló a gyermek lelkivilágát 
rombolja, mivel nem képes - vagy csak rengeteg energiával - 
feldolgozni, megmagyarázni azokat. Nagy a felelőssége a 
mesefilmeket, mesekönyveket rajzolóknak. Egy-egy rosszul 
rajzolt kép évekig félelmet kelthet a kicsikben. (A mai 
társadalom egyáltalán nem figyel a gyerekekre, gondoljunk 
csak a félmeztelen lány mikulásos reklámokra, vagy egy-egy 
már szörnyként ható közeli arcképre.) 
Persze nem tudjuk minden rossz vagy nem neki való képtől 
megvédeni gyermekeinket. De törekedhetünk arra, hogy 
mindig a korának megfelelő mesefilmeket, meséket és 
otthoni jeleneteket lásson. Sajnos sokszor önhibánkon kívül 
lát és hall olyan dolgokat, amelyek megrendítik. (Balesetek, 
katasztrófák véletlenül ottfelejtett képek…stb.) Amennyire 
csak tudunk, próbáljunk meg velük ezekről beszélgetni. A 
helyükre rakott, értelmezett képek sokkal kevésbé 
rombolóak. 
Teréz anya egyszer azt mondta, az ő tévéje a monstrancia. 
Órákig képes nézni, és rengeteg izgalmasat, érdekeset lát 
benne. Jó volna nekünk is inkább a szívünk mélyén 
„dolgozó” képekkel foglalkozni. Jézus előtt alkalmunk nyílik a 
minket ért rengeteg élményt - látottakat, hallottakat - 
feldolgozni, és „megszelidíteni”.  
                                                                     /Cs.T.Hanna/ 
Mit ünneplünk szeptember 13-án? 
Ez a nap barokk templomunk felszentelésének 
évfordulója. De vajon hányadik? 
Sokan gondolják úgy, hogy a felszentelés éve 
a Lécs Ágoston címerében is szereplő 1754. Ám 
ekkor Lécs apát úr csak megáldotta a 
szerkezetileg kész épületet, melynek belső 
berendezése még sok kívánnivalót hagyott 
maga után.  
Az őt követő apát, Vajda Sámuel fejezte be a 
templom belső kialakítását, és szenteltette fel 
a templomot. 
Bajzáth József veszprémi püspök 1778. szeptember 13-án a piarista 
növendékek kíséretében végezte el a szentelést. Növelte az ünnepség 
díszét és fényét, hogy ugyanekkor 373 hívőt részesített a püspök a 
bérmálás szentségében, amelyre a távolabbi vidékek lakói is 
ellátogattak Tihanyba.  
Tehát közel 230 éve, 1778. szeptember 13. óta ünnepeljük barokk 
templomunk felszentelését, és gyújtjuk meg azóta minden évben a 
falakon lévő gyertyákat, melyek a megszentelés helyeit jelölik.  
Forrás: Bencés Rendtörténet           Csizmazia Zsolt 

 

                        ››      Folytatás az 1. oldalról 

Egyáltalán nem mindegy, hogy egy vad 

kapitalizmusnak leszünk-e a kiszolgálói, 

mondván, hogy aki ügyeskedni tud, az 

ügyeskedjen! Mert hogyan lehet 

meggazdagodni? Mások elszegényítése 

árán.  

Nem arról van szó, hogy nincsen szükség 

tisztes jólétre. Igenis szükség van. De  a 

keresztény ember nem létezhet szolidaritás 

nélkül. Nem élhetünk úgy, hogy a másikkal 

ne törődjünk.   

Mi, keresztény emberek, kell, hogy azzal a 

tűzzel, amit Jézus hozott el számunkra, 

jelen tudjunk lenni az emberek között, és 

valóban az igazságot tudjuk képviselni. 

Képviselni tudjunk értékeket, és mindenütt 

és mindig, minden körülmények között 

élet-pártiak, közösség-pártiak legyünk. Ne 

engedjünk azoknak a törekvéseknek, 

amelyek az embert elszigetelni akarják, ki 

akarják vonni a család közösségéből, ki 

akarják vonni a helyi közösségből, el 

akarják szakítani az anyanyelvi 

közösségétől, kulturális közösségétől. 

Amíg mi magunk nem gondoljuk végig, 

hogy hogyan vagyunk felelősek másokért, 

addig nem sok jogunk van ahhoz, hogy mi 

segítséget várjunk másoktól.  

Egymásra vagyunk utalva.   

Vajon tudjuk-e, hogy kik vagyunk? A 

kereszténység nem lehet valamiféle 

langyos kispolgáriság. A kereszténység 

határozott képviselete az igazságnak, ami 

sokaknak nem tetszik.  

 A kereszténység az evangélium szerint só. 

Ha sebes a társadalom, akkor, ha valóban 

jelen van ez a só a társadalomban, bizony a 

sebet nagyon is izgatja.  Határozottan kell 

jelen lennünk az emberek között.  

Mindig „mai világ” van, és a „mai 

világnak” van szüksége igazmondó 

emberekre. Ránk. Mindenkire. 

Keresztényekre. Olyan emberekre, akik 

hűségesen tudják vállalni azt, akik. Akik 

kereszténységüket nem úgy „általában” élik 

meg, hanem itt, Magyarországon 

magyarként.  

Jézus mondta: „Azért jöttem, hogy tüzet 

gyújtsak a földön.” (Lk 12,49). Bárcsak ez 

a tűz, a Lélek tüze bennünk is élne, 

lobogna! 

               Korzenszky Richárd OSB. 
 

 



               3. oldal   andrás+kereszt 
Mária rózsakoronája – a rózsafüzér         ››           folytatás az 1. oldalról 

A XIII. században a már elterjedt szerzetesközösségek kórusban imádkozták a zsoltárokat, mind a 150-et, de természetesen csak 
azok, akik tudtak olvasni, akik pedig nem tudtak, a zsoltárok helyett 150 Miatyánkot mondtak. Szent Domonkostól ered az a 
gyakorlat (magánkinyilatkoztatása útmutatását követve), hogy a Miatyánk helyett az Üdvözlégyet imádkozzák a szerzetesek, amely 
még csak a ma ismert imádság első (szentírási) részét jelentette. Úgy 150 évvel később karthauzi szerzetesek 50 Üdvözlégyet 
imádkoztak, de azok mindegyikéhez hozzáfűztek Jézus életéből egy-egy mozzanatot, amelyen elmélkedni lehetett. Ezt a szokást a 
pusztai remeték életéből vették át, akik egy-egy zsoltár közös elmondása után azon hosszasan elmélkedtek, majd az elöljáró az 
egyéni imákat egy összefoglaló könyörgéssel fejezte be. Ekkorra már kialakult az Üdvözlégy tízes csoportja is, s ettől 
kezdve nevezték az imaláncot Mária rózsakoszorújának, rózsafüzérnek (latinul rosarium). 
Több más szerzetben  maradt a 150 Üdvözlégy, amelyet 150 titokkal bővítettek. 
Az első Rózsafüzér Társulatot is egy domonkos szerzetes alapította 1468-70 körül, ezáltal ez az 
imalánc igen gyorsan és széles körben népszerűvé vált. Száz évvel ezután a pápa 
hivatalosan is jóváhagyta olymódon, hogy az Angyal szavai és Jézus neve után fűzött titkot 
egy könyörgéssel fejezte be (Asszonyunk, Szűz Mária...). Három évvel később a török hajóhad 
felett aratott lepantói győzelem fényesen bizonyította, milyen hatalmas ereje van a közös 
imádságnak, ezért V. Szent Piusz pápa 1572. október 7-én Győzelmes Nagyasszonyunk 
tiszteletére rendelte el a rózsafüzér ünnepét, melyet utóda 1573-ban a Rózsafüzér Királynője 
címére változtatott.  
A rózsafüzér jelenleg használt formája is ebben a században alakult véglegesre, így került az 50 
Üdvözlégy elé a Hiszekegy egy Miatyánkkal és három Üdvözlégyben a három isteni erénnyel. A titkok száma is 
lecsökkent a háromszor 5 tizedes csoportban 15-re, így egy tizedre egy titok jutott és megmaradt a 150 Üdvözlégy. 
Éppen öt éve, hogy a boldog emlékű II. János Pál pápa Rosarium Virginis Mariae kezdetű körlevelében 2002-2003-
ra meghirdette a Rózsafüzér évét, és egy újabbat, a Világosság rózsafüzérét fűzte az örvendetes és fájdalmas titkok közé. Így az 
eddigi 15 tizedes imádság 20 tizedre bővült, teljesedett ki. Csak érdekességként említem, hogy Erdély egyes vidékein talán már több 
évszázada ismerik és imádkozzák az újonnan kihirdetett Világosság rózsafüzérének 5 titkát! Mindezek ismeretében könnyen 
beláthatjuk már, ahogy a szentmisén nagy figyelemmel és tisztelettel veszünk részt, úgy ezt az imádságot is lehet éppúgy 
összeszedetten, szívből jövő módon végezni: a 20 titok a Szűzanya életén keresztül felöleli és mutatja be Jézus egész életét és 
működését.  
Alig egy hónap múlva emlékezünk minden meghaltra és szeretteinkre. Különleges alkalom és lehetőség, hogy mi, akik még e földön 
élünk, segíthetünk azoknak, akik már odaát vannak.  
 Egy 5 tizedes rózsafüzér elimádkozása – ha az imádkozó egyébként a kegyelem állapotában van és szentáldozáshoz is járult – egy 
lelket teljesen megszabadíthat a tisztítótűz szenvedésétől (ezt nevezzük teljes búcsúnak), ha imáját e szándékra ajánlja fel! 
Temetőnk szép és virágos, rendezett, kicsi mécsesek is mindig égnek egy-egy síron az emlékező szeretet jeleiként, de e békés 
látvány nekünk, élőknek szól. Kedves halottaink lelki békéje és megnyugvása, örök világossága a mi szívből jövő imádságunkra vár, 
csak így lesz nekik könnyű a föld.            Horváth Terézi 

Ismét Tihanyban 
Igen, ismét Tihanyban vendégeskedtek a székelyudvarhelyi Szent Miklós plébánia hittanos gyerekei Hajni 
néni és a jókedvből, humorból soha ki nem fogyó Zoli bácsi vezetésével. Hogy milyen is volt számukra ez az 
egy hét, mondják el a nyaralók:  

Minden álmom az volt, hogy újból eljussak Tihanyba és az “apátsági dombról” nézzek a Balatonra, miközben a 
levegőben megnyugtató levendula illat terjeng…A hosszú, kimerítő út után a tihanyi családok finom vasárnapi 
ebéddel vártak minket. Örökké hálásak leszünk a szeretetteli vendégfogadásukért. Meglátogattuk a  templomot, 
Panoptikumot, parasztgazda házat. Este vetélkedőn vettünk részt.  A füredi borfesztivált sem hagytuk ki. Két 
órás hajóút várt ránk, útközben megnéztük a szigligeti várat, Keszthelyen a Balaton múzeumot, az edericsi 
Afrika múzeumot. Pénteken a kedvünk egy kicsit szomorkásabb lett, hisz a másnapi hazatérésünkre 

gondoltunk és elszorult a szívünk, mert annyira jól telt, hogy senki sem akart hazajönni. Zoli bácsiék a fájó búcsúzkodást 
„asszonybosszantó vidámsággal“ oldották fel. Örök hálával tartozunk. az összes tihanyi vendéglátó családnak, akik segítettek, 
hogy csodálatosabb perceket, napokat tölthessünk együtt, mély Isten hitben és alázatos szeretetben. Isten áldja meg őket! 
Köszönjük nekik!                                                                                                               (Benedek Gabriella)  
Mikor megérkeztünk minket már vártak a családok, hogy mehessünk ebédelni. A gyerekek is nagyon kedvesek voltak, 

és én örültem, hogy ott lehetek és velük tölthettem a délutánt. Az utolsó előtti nap elvittek egy szép előadásra. A címe A 

kis herceg volt, zenésített formában adták elő. Utána volt a búcsú este diszkóval egybekötve. Táncoltunk is, de 

szomorúak voltunk, mert tudtuk el kell válnunk a sok tihanyi barátunktól. Utolső este a tihanyiak előadták Szent 

Erzsébet életét. Előadás után rózsafüzérrel a kezünkben indultunk haza.                                                                                          

(Gánya Klaudia) 

Az az igazság, hogy a mostani tábor volt a legjobb… A strand, a csónakázás a Belső tavon, a 

hajókázás és a tavasbarlang A szereplések is nagyon jók voltak. A focimeccsről ne is 

beszéljünk, könnyűszerrel megnyertük, habár szereztek a fiúk egy-két sebet, karcolást, de azért 

nagyon jó volt.                                                                                                  ( Szabó Emerencia) 



         András+kereszt  4.oldal 
 

Keresd az Istent! - avagy a paraszt és a csacsi esete -  
Egy nap a paraszt szamara beleesett a kútba. Az állat órákon át szánalmasan bõgött, miközben a paraszt 

megpróbált rájönni, mit is tehetne. Végül úgy döntött, hogy az állat már öreg, a kutat úgyis ideje már 

betemetni, nem éri meg kihúzni az öreg szamarat. Áthívta a szomszédait, hogy segítsenek. Mindegyik 

lapátot fogott és elkezdtek földet lapátolni a kútba. A szamár megértette, mi történik. Elõször rémisztõen 

üvöltött, aztán, mindenki csodálatára, megnyugodott. Pár lapáttal késõbb a paraszt lenézett a kútba. 

Meglepetten látta, hogy minden lapátnyi föld után a szamár valami csodálatosat csinál. Lerázza magáról a 

földet és egy lépéssel feljebb mászik. Ahogy a paraszt és szomszédai tovább 

lapátolták a földet a szamárra, lerázta magáról és egyre feljebb mászott. Hamarosan 

mindenki ámult, ahogy a szamár átlépett a kút peremén és boldogan elsétált! 

 Az élet minden fajta szemetet és földet fog rád lapátolni. A kútból kimászás trükkje, 

hogy lerázd magadról és tegyél egy lépést. 

Minden probléma csak egy LEHETŐSÉG a továbblépésre. Keresd az Istent, s bármilyen 

problémából van kiút, ha nem adod fel, nem állsz meg! Rázd meg magad és lépj egyet 

feljebb!                                                                                                                 Bartus Sándor 

            Internet turkáló 

Kedves Internet függő barátaim!  

A világhálón keresgélve néhány nagyon jó és értékes 

oldalra bukkantam, melyet most nektek is szeretnék 

figyelmetekbe ajánlani. Az egyik a www.veszpremittan.hu, a 

veszprémi főegyházmegye hittanos honlapja, külön oldalakkal 

hittanosoknak és hitoktatóknak. Itt találhattok imákat, 

elgondolkodtató írásokat, gyönyörű power point bemutatókat, 

és képeslapot küldhettek barátaitoknak, ismerőseiteknek. A 

bibliai legyen ön is milliomos és a kvízpart című játékokban 

próbára tehetitek hittanos tudásotokat, és még tanulhattok 

is belőle, akár egyénileg, akár a családdal, barátokkal. Tehát 

kicsik és nagyok egyaránt megtalálhatják a nekik való, 

szórakoztató feladatokat. A másik ajánlat a  

www.plebania.net - en érhető el, a főoldalon kell megkeresni 

az Emberhalász játékot. Itt hetente 4-5 kérdésre kell 

válaszolni, helyes megfejtéseitekkel értékes ajándékokat 

nyerhettek. A kérdések első ránézésre nehéznek tűnnek, de 

egy kis keresgéléssel könnyen megoldhatók. Használhatjátok 

a Szentírást, és a Google kereső is nagy segítségetekre 

lehet. Akár csoportosan is 

regisztrálhatjátok magatokat, így esetleg 

mindenkire csak egy kérdés jut, melynek megválaszolására 

egy hét áll rendelkezésre. Jó játékot, jó keresgélést kívánok 

mindenkinek                       Csizmazia Zsolt 

     
 

 

   Házasságkötés 
2007.július 28. – Nagy Miklós és Végh Melinda 
2007. szept. 1. – Pesti Csaba és Koós-Hutás Katalin 
2007. szept. 8. – Csernák Dániel és Kovács Nikolett  

 Keresztelések:  
2007. szept. 1. – Zoárd-Zétény (Szőke Zsolt és Liebhauser Mónika gyermeke) 

    Halottaink: 
Ratz Erzsébet             (Heródek Sándor felesége)              élt: 90 évet 
Pálfy József                (Nagy Zsuzsanna férje)                    élt: 64 évet 
Kötél Bernadett           (Kozma Ferenc özvegye)                 élt: 95 évet 
Tóth Irma                     (Pál Ferenc özvegye)                      élt: 84 évet            
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Tihanyi Bencés 

Apátság 

Szentkúton jártunk 
 A nyár elején felkerekedtünk 

ministránsainkkal, hogy meghódítsuk a 

Mátrát, és meglátogassuk a 

Mátraverebély-Szentkúti kegytemplomot. 

Ha már útba esett, megnéztük Eger 

néhány nevezetességét – jártunk alatta a 

pincerendszerben, fölötte a várban, és 

megtekinthettük a lenyűgöző egri 

bazilikát.. Egy hűsítő strandolás után még 

felmentünk a siroki várba, és már szinte 

meg is érkeztünk a mátraverebélyi 

ferences testvérekhez. Azaz 

megérkeztünk volna, ha autóbuszunk le 

nem robban. Egy kis helyközi segítséggel 

végül szerencsésen odaértünk. Rövid 

alvás után másnap a ferences atyák 

bemutatták a templomot, elmondták a 

kegyhely történelmét. Délelőttünket az 

imádságnak, és a környék 

bebarangolásának szenteltük. Délután  

meglátogattuk a fallóskúti remetét 

Paszkál testvért, kinek rezidenciája mély 

nyomot hagyott bennünk. A Kékes-tető 

megmászása után fáradtan, de 

élményekkel tele tértünk haza szeretett 

félszigetünkre.                Csizmazia Zsolt  

 

 

http://www.veszpremittan.hu/


András kereszt     áldás, békesség 

       
Kedves Testvérek, Tisztelt Olvasók! 

 

   Amennyiben emberi oldalról nézve 

vizsgáljuk ezen újszövetségi igeszakaszt, 

feltehetjük az oly sokszor ismételt 

kérdést: vajon megérte? Megérte Jézus 

sok-sok munkája, küzdelme, áldozata? 

Megérte a sok erőfeszítés, hogy jobbá 

tegye a népet? Megérte a sok csoda, 

gyógyítás, szeretet és türelem? Mi lett a 

vége? Megérte igaznak lennie? Ha egy 

kicsit kevesebb igazsággal jár el, ha egy 

kicsit jobban részrehajló… ha kevésbé tér 

el a kegyessége a farizeusok, írástudók 

kegyességétől... Vagy ha egy kicsit jobban 

gyűlöli a vámszedőket… Ha egy kicsit 

jobban távol tartja magát azoktól, akiket a 

kegyesek bűnösöknek tartanak, s jobban 

húz azokhoz, akik magukat kegyeseknek 

tartják, akkor nem jutott volna ide. Csak 

nem kellett volna minden részletben az 

igazságot keresnie, s nem kellett volna 

mindenütt az isteni rendet hangoztatnia… 

Megérte annyira az Isten országát 

hirdetni? Ha egy kicsit nagyobb politikai 

tisztánlátással felméri a helyzetét és 

igazodik azokhoz az elvárásokhoz, akár 

király is lehetett volna. Vagy legalább is 

nagy megbecsülésnek örvendett volna 

azok részéről, akik az ő vállára állva, az ő 

segítségével léphettek volna a királyi 

trónra, számolhattak volna le politikai 

ellenfeleikkel.  

Csak annyit kellett volna tennie, hogy 

virágvasárnap megrohanja a rómaiak  

 

 

erődjét. Egész Jeruzsálem mellé állt volna. 

S hamarosan egész Júdea fegyverben 

állva űzte volna ki a rómaiakat… De neki 

jobban tetszett a templomot megtisztítani 

a kufároktól… 

Ezzel elveszítette még az egyik bizalmasát 

is, aki talán magasabb posztra szeretett 

volna emelkedni, s ha Jézus király, akkor 

ő akár „pénzügyminiszter” is lehetett 

volna, hiszen eddig is nála volt az 

erszény… Megérte magára haragítani a 

hatalmasokat? Megérte megsérteni 

azokat, akik eddig olyan sok hasznot 

húztak a templomi kufárkodásból? 

Megérte megsérteni azokat, akik egyébbel 

sem törődtek, csak saját hatalmuk 

erősítésével? Megérte leleplezni azok 

kegyességét, akik eddig a nép 

legjobbjainak tartották magukat? Megérte 

megalkuvás nélkül az isteni igazságot és 

szentséget hirdetni? Megérte elvenni 

egyes követőinek remekbe szabott álmait? 

Íme most a hatalmasok az ellenségei. 

Nekik van hozzá katonai erejük, van hozzá 

politikai szövetségesük, van hozzá 

pénzük, s van hozzá propaganda-

gépezetük. Elég csak mindenféle rosszat 

híresztelni Jézusról és mindenféle jót az 

ellenfeleiről. Mindig lesznek olyanok, akik 

szívesebben hallják a rosszat, mint a jót. 

Azokat pedig, akiket nem lehet meggyőzni 

hazug híresztelésekkel, meg lehet majd 

győzni fegyverrel és erőszakkal.  

AZ IGAZ DIADALA 
 
LUKÁCS EVANGÉLIUMA 22:1-6 



András kereszt     áldás, békesség 
 Jézus – akit olyan sokat tisztelnek, s 

hallgatnak szívesen az ünnepi készülődés 

közben – már vesztésre áll. Csak a 

megfelelő pillanat kell, hogy lecsapjanak 

rá, s kellő katonai erő, hogy megrettenve 

elhallgassanak azok, akik védelmére 

kelnének. Akik védelmére kelnének, sokan 

vannak, de mire felocsúdik a nép, Jézus 

már a kereszten lesz. Jézusnak nincs, s 

nem is lesz semmi hatalma mindezt 

megakadályozni. Ráadásul még azokra 

sem bízhatja rá magát, akik mellette 

vannak. A pók megszőtte hálóját, s már 

csak várnia kell a kedvező pillanatot. 

Jézus annyira más, hogy nincs egyetlen 

befolyásos, valódi hatalommal rendelkező 

kör, amelyik kiállna mellette. Vesztésre 

áll, biztos a bukása. Hát megérte? Az lett 

a veszte, hogy igaz  volt. Hát nem tudja? 

Hát nem látja, hogy mi történik körülötte? 

Miben reménykedik Jézus? 

   Nos, ha csak emberi oldalról közelítünk 

ehhez a helyzethez, 

ugye mennyi 

megválaszolhatatlan 

kérdéssel találkozunk? 

De vajon mit mond a 

Szentírás? Jézus azt 

mondja a 

tanítványainak, hogy ”Vágyva vágytam 

arra, hogy szenvedésem előtt megegyem 

veletek ezt a vacsorát.” Jézus tehát tud a 

rá váró szenvedésekről. Amikor a 

Gecsemáné kertben Péter karddal Jézus 

védelmére kel, akkor Jézus azt mondja: 

„Tedd vissza kardodat a helyére, mert 

akik kardot fognak, kard által vesznek el. 

Vagy azt gondolod, hogy nem kérhetném 

meg Atyámat, hogy adjon mellém most 

tizenkét sereg angyalnál is többet?" Ez az 

a pont, ahol végképp nem lehet megérteni 

emberileg Jézust. Még az utolsót is, aki 

védelmére kelne, elbátortalanítja. Jézus 

egyedül marad. Kiszolgáltatottan. Mindent 

ért, mindent lát, tudja, hogy mi 

következik, s nem akadályozza meg, 

pedig lenne eszköz a kezében. Több ez, 

mint amit az ember megérthet, felfoghat. 

Tulajdonképpen a látásunkkal van baj! Mi 

általában, ha felteszünk ilyen kérdéseket, 

ha megkérdőjelezzük, hogy érdemes-e 

igaznak, istenfélőnek lenni, akkor csak a 

keresztig látunk. A kereszt veszteségét, a 

kereszt nyomorúságát látjuk, a kereszt 

vereségét szemléljük. Mi nem látunk 

tovább az emberi veszteségnél, s nem 

látjuk, hogy Jézus Krisztus éppen a 

kereszten végződött vereségét fordította 

át a legnagyobb győzelemmé. Jézus 

Krisztus éppen akkor, amikor emberileg a 

leggyengébb volt, amikor emberileg a 

legelesettebb volt, éppen akkor aratta a 

világtörténelem legnagyobb győzelmét. A 

kereszt a diadal helye: Ott győzött a mi 

megváltónk bűn, pokol és halál felett.  

Dietrich Bonhoeffer, az egyik XX. századi 

mártír lelkipásztor, írta le: „Isten hagyja 

kiszorítani magát a világból – a keresztre. 

Isten hatalom nélküli és gyenge ebben a 

világban – és éppen így és csak így van 

velünk, és csak így segít.” 

Isten hagyja magát kiszorítani a 

keresztre. Nem azért mert tehetetlen. 

Hanem azért mert ott a legnagyobb a 

diadal. 2007-ben is az az aktuális kérdés, 

hogy akarjuk-e Jézus Krisztust követni, 

akarjuk – e ezt a diadalt? Emberi erőkben, 

emberi hatalmakban, emberi 

lehetőségekben bízunk, vagy követjük Őt? 

Nem könnyű út ez, hiszen ma is  

farizeusokkal, kufárokkal, hatalmukat, 

befolyásukat féltő nagyurakkal és 

Júdásokkal vagyunk körülvéve. De csak 

akkor tudjuk Jézust követni, ha nemcsak a 

keresztig látunk, hanem el egészen a 

feltámadás diadaláig, az eljövendő örök 

országig. Az Isten országának diadalához 

a kereszten át vezet az út. De nem a 

kereszt a végállomás. Nem ott a vég, 

ahová a világból engedi magát kiszorítani 

a Mindenható. Ami emberileg vereség, az 

Krisztussal megvívva győzelem és diadal.  

Nem az számít tehát, hogy mit mond a 

világ, hanem az, hogy mit ígért Jézus. 

Bízzál hát Isten népe, mert Krisztussal 

mindig többségben vagyunk!!! 
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